
ســـرعت پیشـــرفت علم و تکنولوژی به حدی بالا رفته که دنیای امروز را 
غیرقابل پیش بینی کرده  اســـت. 10 ســـال پیش این فکر به ذهن مان هم 
خطور نمی کرد که با یک کلیک و کمک گرفتن از یک هوش مصنوعی 
بتوانیم کاری را که چند ساعت زمان می برد، در چند دقیقه و با بهترین 
کیفیت انجام دهیم. ظهور هوش مصنوعی در قالب دســـتیار هوشـــمند 
تحولـــی بـــزرگ در تمامی عرصه ها را در پی داشـــت. این تحول موجب 
شـــده تا بتوانیم پیشـــرفت علم و فناوری را در جای جای زندگی لمس 
کنیـــم. از محیـــط آموزشـــی گرفته تا کف خیابـــان و درون خودروها؛ اما از 
آنجایی که محیط دانشگاه همواره بستری برای علم آموزی بوده، قطعا 
این حوزه در مسیر توسعه و پیشرفت نیز می تواند نقش اساسی ایفا کند. 
همچنین در محیط  های آموزشی انبوهی از اطلاعات و داده های آموزشی 
وجود دارد که با تحلیل آنها می توان به روش های جدیدتری برای بهبود 
وضعیت آموزشـــی دانشـــجویان رسید. در همین راستا داده کاوی را باید 
یکـــی از روش هـــای جدیـــدی برای تحلیل داده ها دانســـت که امروز در 
بســـیاری از دانشـــگاه  های خارج از کشـــور به عنوان ابزاری بهبود روند 
آموزشـــی دانشـــجویان مورد اســـتفاده قرار می گیرد. درحقیقت این روش 
بـــه اســـتخراج الگوهـــا و تحلیل داده ها در یک ســـازمان یـــا یک جامعه 
می پردازد و با پیش بینی وضعیت آینده به اصلاح مسیر کمک می کند. 

   روش جدید برای پیش بینی 
آینده تحصیلی دانشجویان

در دانشگاه ها پایگاه های اطلاعاتی متعددی وجود دارد که داده های مختلفی 
از حوزه جمعیت گرفته تا سوابق تحصیلی دانشجویان در آنها ذخیره می شود و 
ی به تجزیه و تحلیل این داده ها می پردازند  کز نیز با استفاده از داده کاو این مرا
تا از این طریق بتوانند تحلیلی از رفتارهای دانشجویان داشته باشند. به بیان 
دیگر این روش به دنبال کشف دانش و الگوهای موجود در داده های سیستم 
آموزشی بوده این امکان را می دهد تا براساس الگوهای موجود به راهکارهای 
مفیدی برای مقابله با مشـــکلات آموزشـــی و بهبود نظام آموزشـــی و نحوه ارائه 
ی داده های  ی رو یتم های داده کاو یابی الگور دروس رسید. مقاله   پژوهشی »ارز
آموزشـــی با اســـتفاده از روش های تصمیم گیری چندمعیاره« نوشـــته محمد 
قدوســـی، فاطمه میرســـعیدی و حمیدرضا کوشـــا از گروه مهندســـی صنایع 
ی آموزشی را از منظر روش های مورداستفاده  یه داده کاو دانشگاه تربت حیدر
به چند دسته قوانین انجمنی، خوشه بندی و دسته بندی، تقسیم بندی کرده 
یتم های خاصی اســـت و  که هرکدام از این تکنیک ها برای خود دارای الگور
یابـــی و تحلیل داده ها به کار می رونـــد. تکنیک قوانین انجمنی یکی  بـــرای ارز
ی محســـوب می شـــود که براساس سیستم  از مهم ترین تکنیک ها در داده کاو
یادگیری الگوهای موجود را کشف و استخراج می کند. تکنیک خوشه بندی 
نیز نمونه ها را براساس ویژگی های آنها گروه بندی کرده و داده ها را به صورت 
بصری نمایش می دهد. تکنیک دسته بندی هم داده ها را در دسته های ازپیش 
تعریف شده قرار می  دهد. البته روش های دیگری نیز در این زمینه وجود دارد 
که پژوهش »پیش بینی و تحلیل عملکرد دانشجویان به کمک تکنیک های 
ی به منظور بهبود عملکرد تحصیلی« که از سوی فاطمه میرسعیدی  داده کاو
و محمد قدوسی اعضای گروه مهندسی صنایع دانشکده مهندسی دانشگاه 
یه و حمیدرضا کوشا عضو گروه مهندسی صنایع دانشگاه فردوسی  تربت حیدر
مشـــهد منتشـــر شـــده به معرفی بهترین مدل ها در این زمینه می پردازد. نکته 
مهم در این میان آن است که در بررسی عملکرد مدل ها علاوه بر مولفه دقت 

و میزان خطا، میزان قابل اعتماد بدون، تعمیم پذیری و انعطاف پذیری مدل  
یتم ها  نیز اهمیت دارد. اما واقعیت آن است که هرچند هیچ کدام از این الگور
و مدل ها برتری نسبت به دیگری ندارد اما استفاده درست از آنها متناسب با 
ی بیشـــتری را در پی داشـــته باشـــد. به طور مثال  حوزه مربوطه می تواند اثرگذار
ی دانشـــجویان را بررســـی کنیم برای خوشه بندی  گر بخواهیم الگوهای رفتار ا
یتم نزدیک ترین همسایه و  وضعیت تحصیلی دانشجویان بهتر است از الگور
یتم شبکه عصبی استفاده  برای پیش بینی وضعیت تحصیلی آنان نیز از الگور
کرد. به همین دلیل برای شناســـایی هر عامل موثر بر عملکرد دانشـــجویان از 
یتم خاص اســـتفاده می کنیم. برای نمونه برای پیش بینی انصراف  یک الگور
یتم های تکنیک دسته بندی، پیش بینی آسیب پذیری  دانشـــجویان از الگور
دانشجویان از شبکه عصبی و شناسایی عوامل تاثیرگذار بر یادگیری استفاده 
از الگوی خوشـــه بندی توصیه می شـــود. یکی از مســـائل مهم امروز در آموزش 
ی و هماهنگی بین اســـاتید و دانشـــجویان اســـت که  عالی دنیا روند همکار
برای بررســـی این وضعیت می توان با اســـتفاده از مدل قوانین انجمنی فرآیند 
برنامه ریزی تحصیلی را تغییر داده و با بهتر شدن شرایط آموزشی، رابطه میان 
این دو قشر اصلی جامعه دانشگاهی را بهبود بخشید. نکته جالب تر اینکه 
یتم درخت تصمیم می توان به دانشـــجویانی که عملکرد  با اســـتفاده از الگور
ضعیفی در حوزه آموزشی دارند به موقع هشدارهای لازم را داده و از مشروطی 

آنها جلوگیری کرد. 

   مولفه هایی که داده کاوی را به بیراهه می برد
ی رخ می دهد آن است که با استفاده  اتفاق قابل توجهی که از طریق داده کاو
از این روش امکان تحلیل حجم انبوه داده  ها فراهم می شود و همین اتفاق نیز 
می تواند الگوهای پنهان در متغیرها را شناسایی کند، روندی که براساس آن 
مسئولان آموزشی دانشگاه ها می توانند عملکرد و معدل دانشجویان را پیش 
از موعد امتحانات پیش بینی کنند. در چنین شرایطی درصورتی که وضعیت 
ی کلاس های جبرانی  دانشـــجویان قابل قبول نباشـــد زمان کافی برای برگزار
یا تغییر نحوه آموزش در راســـتای بالا بردن عملکرد آموزشـــی دانشـــجویان در 
اختیار مسئولان آموزشی دانشگاه ها قرار خواهد گرفت. در اصل نتایج حاصل 
ی می تواند فرآیند آموزش و یادگیری را برای طراحی محیط آموزشی  از داده کاو
ی چندان اهمیت نداشته  به خوبی بهبود ببخشد. شاید در نگاه اول داده کاو
باشـــد اما با توجه به افت تحصیلی که دانشـــجویان برخی از دانشـــگاه ها به 
دلایـــل مختلـــف و در برهه های متفاوت مانند کرونا پیدا می کنند که نتیجه 
آن نیز بالا رفتن احتمال مشروطی در میان این قشر است طبیعتا این روش 
جدیـــد ایـــن امـــکان را فراهم می کند که با تشـــخیص و کمک رســـانی به موقع 
ی آن  از مشـــروط شـــدنش جلوگیری شـــود. یکی از مزیت های اصلی داده کاو
است که این بستر را فراهم می کند تا از نتایج آن بتوان به الگوهای یادگیری 
ک قرار دادن آنها مســـیر تحصیلی درســـت تری  دانشـــجویان پی برد و با ملا
ی آنها گذاشـــته و با کمک گرفتن از مشـــاوران به صورت صحیح  را پیش رو
ی را باید یکی از  ســـطح موفقیـــت آنهـــا را افزایش داد. با وجود اینکـــه داده کاو
میان برها برای ارتقای سطح کیفیت آموزشی دانشگاه ها به حساب آورد اما 
ی  کـــه طبیعتا جمع آور محدودیت هایـــی نیـــز در این مســـیر وجود دارد؛ چرا
اطلاعات و تشـــکیل پایگاه داده زمان بر بوده و ممکن اســـت شـــرایط خاص 
یک دانشـــجو نیز ســـبب ثبـــت داده های اشـــتباه در پایگاه هـــای اطلاعاتی 
مربوطه شود و قطعا این مسئله می تواند منجر به به دست آمدن نتایج اشتباه 
و گمراه کننده شـــود. همچنین راهکارهایی که برای بهبود شـــرایط تحصیلی 
دانشـــجویان ارائه می شـــوند ممکن است در برهه زمانی خاصی برای اساتید 

و مسئولان امکان پذیر نباشند. 

   راه طولانی داده کاوی در دانشگاه های کشور
با وجود اینکه امروز دانشگاه های مطرح دنیا از روش داده کاوی برای پیش بینی 
آینده وضعیت تحصیلی و آموزشی استفاده می کنند اما این مسئله هنوز راه 
یادی برای رســـیدن به دانشـــگاه های کشور در پیش دارد. واقعیت آن است  ز
کارآمدی سیســـتم آموزش عالی فعلی ایران، عدم توســـعه  که یکی از دلایل نا
که مدیریت  ی اطلاعـــات و ارتباطات در آموزش اســـت؛ چرا بـــرد فنـــاور و کار
ی از دانشگاه های ایران، به سیستم های نامناسب و ضعیف  آموزشی بسیار
دل بســـته و ایـــن می توانـــد یکـــی از دلایل افـــت رتبه دانشـــگاه ها و نارضایتی 
ی از دانشجویان باشد. متأسفانه سیستم مدیریت آموزشی دانشگاه ها  بسیار
ی اســـتفاده نمی کنـــد و بـــا توجـــه به اینکـــه داده ها به صورت  از روش داده کاو
کامـــل تحلیـــل نمی شـــوند، نمی توان از برخی اتفاقات نظیر مشـــروط شـــدن و 
افت تحصیلی دانشـــجویان به صورت صحیح پیشـــگیری کرد. این موضوع 
یک خلأ بزرگ در سیســـتم آموزشـــی محســـوب می شود و باتوجه  به تحقیقات 
کمی که برای کشف عوامل مؤثر بر عملکرد دانشجویان در ایران وجود دارد، 
ی پایگاه های اطلاعاتی دانشـــگاه ها برای پر کردن  یـــف پروژه هـــا رو قطعـــا تعر

ی است. خلأ آموزشی ضرور

   مشروطی در میان دانشجویان متأهل بالاتر از مجردها
ی در دانشگاه صنعتی شاهرود را باید یکی  با این حال انجام موردی داده کاو
ی که نتایج آن در قالب پژوهش  از اتفاقات مثبت در این زمینه دانست. کار
یابی موفقیت تحصیلی با  »تحلیل داده های آموزشی دانشجویان با هدف ارز
کبر حسنی، استادیار دانشکده  ی« از سوی علی ا یکرد داده کاو استفاده از رو
مهندسی صنایع و مدیریت دانشگاه صنعتی شاهرود و مرتضی بذرافشان، 
اســـتادیار دانشـــکده مهندسی صنایع دانشگاه منتشـــر شد. در این پژوهش 
ی  داده های آموزشـــی ۶۷۲ نفر از دانشجویان رشته های مدیریت و حسابدار
دانشـــکده مدیریت و مهندســـی دانشگاه صنعتی شـــاهرود مبنا قرار گرفته و 

دانشجویان نیز در قالب ۶ خوشه تقسیم بندی شدند. 

تعداد اعضاشماره خوشهتعداد اعضاشماره خوشه

۱۹۴۷۰

۲۱۹۹۵۲۷۸

۳۵۸۶۵۸

ی اطلاعات مهمی نســـبت به دانشـــجویانند.  هرکدام از این خوشـــه ها، حاو
به طوری که میانگین معدل تمامی دانشجویانی که در خوشه اول قرار می گیرند 
۱۶.3۸، خوشـــه دوم ۱3.۶۶ ، خوشـــه سوم ۱۸.۱۵، خوشه چهارم ۱۶.۹۴، خوشه 
پنجم ۱۶.۱۱ و خوشه ششم ۹.۲۴ بوده که بر همین اساس می توان عنوان کرد 
دانشـــجویان خوشـــه سوم دانشـــجویان عالی، دانشـــجویان خوشه های اول و 
چهارم و پنجم دانشـــجویان خوب، خوشـــه دوم دانشجویان متوسط و خوشه 
ششم را هم دانشجویان ضعیف تشکیل داده اند. اما مسئله مهمی که می توان 
از آن پژوهش نتیجه گرفت، آن است که وجه تمایز خوشه های اول و چهارم و 
پنجم در بومی بودن و غیربومی بودن دانشجویان شرکت کننده در آن است، 
ی که دانشـــجویان خوشـــه چهارم اغلب غیربومی و دانشجویان خوشه  به طور
پنجم اغلب بومی اند. دانشـــجویان خوشـــه اول و ششـــم دانشجویان انتقالی 
از ســـایر دانشـــگاه ها به دانشگاه صنعتی شاهرود یا دانشجویان نوبت دومند 
که معدل پایینی دارند اما این دو خوشـــه به دلیل اختلاف معنادار معدل از 
یکدیگر جدا شده اند. حدود ۵۰ درصد دانشجویان حاضر در خوشه سوم نیز 
دانشـــجویان پذیرفته شده در دوره روزانه اند. موضوع زمانی جالب تر می شود 

که بدانیم ۵3 درصد دانشـــجویان خوشـــه متوســـط و ۷۲ درصد دانشـــجویان 
خوشـــه ضعیـــف حداقل دو مشـــروطی متوالـــی را تجربه کرده انـــد. همچنین 
دانشـــجویان ورودی دهه ۸۰ که در خوشـــه های دوم و چهارم قرار می گرفتند، 
در سال های ۹۰ و ۹۱ بیشترین مشروطی را تجربه کرده اند؛ هرچند که این روند 
از ســـال ۹۱ به بعد رو به کاهش رفته اســـت. البته دانشـــجویان دیگر خوشه ها 

ورودی سال ۹۰ به بعد بوده اند. 
نکته قابل توجه در این پژوهش آن است که متوسط معدل دانشجویان بومی 
حدود ۰.3 درصد از دانشـــجویان غیربومی بیشـــتر بوده اســـت. موضوع زمانی 
جالب تر می شود که بدانیم این دانشجویان در مقایسه با دانشجویان غیربومی 
دارای مشـــروطی بیشتری اند. موضوعی که می تواند زنگ خطری درخصوص 
وضعیت تحصیلی دانشـــجویان بومی برای متولیان آموزشـــی باشـــد. با وجود 
اینکه این داده ها تنها وضعیت تحصیلی دانشـــجویان یک دانشـــگاه را مورد 
کی بـــرای برنامه ریزی دقیق تر  بررســـی قـــرار داده امـــا می توان از آن به عنوان ملا
آموزشـــی و تفکیـــک قائـــل شـــدن میان نحـــوه تحصیـــل دانشـــجویان بومی و 
غیربومی یاد کرد. یکی دیگر از نکاتی که از این پژوهش بیشتر به چشم می آید، 
وضعیت مشـــروطی ها در میان دانشـــجویان متأهل و مجرد است. موضوعی 
کـــه طبـــق داده های به دســـت آمده باید عنوان کرد دانشـــجویان متأهل تعداد 
مشـــروطی های بیشـــتری را هم به نسبت مجردها تجربه می کنند اما در مقابل 
میانگیـــن نمـــرات آنهـــا نیز در قیاس با مجردها بالاتر اســـت. همین دو مؤلفه 
نشان می دهد دانشجویان متأهل توان بالاتری را از حیث آموزشی نسبت به 
مجردهـــا دارند اما طبیعتا شـــرایط زندگـــی متأهلی و تحصیل همزمان باعث 

شده سهم مشروطی ها در آنها بیشتر باشد.

   داده کاوی فرشته نجات مسیر آموزش خواهد بود؟
در پایان باید به این مسئله توجه کرد که دانشجویان و اساتید افرادی هستند 
که جامعه ذی نفع دانشگاه را تشکیل می دهند؛ از همین رو مدیریت آموزشی 
باید بتواند با به روز نگه داشتن شیوه های آموزشی، کیفیت آموزش های ارائه 
شده را همیشه بالا نگه دارد. موضوعی که قطعا برای رسیدن به آن، در دنیای 
ی هـــا و روش هـــای جدید اهمیـــت بالایی دارد. از  امـــروز اســـتفاده از تکنولوژ
ی، در مســـیر مدیریت آموزشی و  طرف دیگر نتایج به دســـت آمده از داده کاو
برنامه ریزی برای دانشجویان بسیار کمک کننده خواهد بود و قطعا بر اساس 
آن مسئولان می توانند منابع سازمانی و آموزشی را بهتر تخصیص دهند. برای 
گر برای دانشجویی نمره پایینی پیش بینی شود، آن دانشجو به عنوان  نمونه ا
یک دانشـــجوی ضعیف شـــناخته شـــده و برای بهبود عملکردش می توان از 
راهکارهایی مانند مســـائل تکنیکی اضافه و بازنگری دروس قبلی اســـتفاده 
کرد. بیشینه  کردن کارایی سیستم آموزشی یک موضوع مهم است که مسئولان 
با تصمیم درست می توانند به آن برسند. همچنین نتایج در صورتی که توسط 
ی آموزش را نیز  یک مشـــاور مورد بررســـی قرار گیرند، می توانند شخصی ســـاز
ی با کشـــفیات و پیش بینی هایی  در پی داشـــته باشـــند. همچنین داده کاو
که ارائه می دهد می تواند به اســـاتید نیز در مســـیر فعالیت شـــان کمک کند؛ 
که این قشر با استفاده از آمارها و فهمیدن الگوهای یادگیری دانشجویان  چرا
یس خود را به سمتی هدایت کنند که بیشترین بازدهی  یان تدر می توانند جر
را داشـــته باشـــد. البته اســـتفاده از این نتایج نه تنها برای مدرسان و مسئولان 
آموزشـــی قابـــل  اســـتفاده اســـت، بلکـــه به دانشـــجویان نیز کمـــک می کند با 
ی آموزشی، به خودشناسی بهتری برسند و  استفاده از بازخوردهای داده کاو
ی  در فرایند تحصیل خود موفق عمل کنند. علاوه بر همه این موارد، داده کاو
ینه ها نیز می شـــود و بودجه دانشگاه ها می تواند  آموزشـــی منجر به کاهش هز

در مسیرهای بهتری استفاده شود.

 استفاده از فناوری می تواند بیش از  80 درصد روند تحصیلی دانشجویان را پیش بینی کند

کبند نگه ندارید! داده های آموزشی را  آ

معاون اسبق آموزشی دانشگاه اصفهان:

داده کاوی امری لازم برای ارتقای وضعیت دانشگاه ها است
ن آموزشی اسبق و عضو هیئت علمی دانشگاه  یوســـف شاقول، معاو
ی در ارتقـــای کیفیـــت آموزشـــی و  بـــاره اهمیـــت داده کاو اصفهـــان در
رســـیدن بـــه شـــیوه های جدید آموزشـــی گفـــت: »ما قبلا هم به شـــکل 
ســـاده تری از این مســـئله در دانشگاه بهره می بردیم؛ اما مسئله اصلی 
این اســـت که احصا و تحلیل داده ها می تواند تنوع بســـیار بیشـــتری 
از آنچه امروز در دانشـــگاه ها دنبال می شـــود، داشـــته باشد. ما بیشتر 
، روند افـــت تحصیلی، شـــرایط  رصـــد وضعیـــت تحصیلـــی دانشـــجو
... . را بررسی می کردیم، اما مسئله اصلی بحث  یان و مشروطی دانشجو
ی از  استفاده از آن داده ها بوده است. مسئله مهم دیگر اینکه بسیار
یژه در بحث مســـائل روانشناســـی که از ســـوی مرکز  این داده ها را به و
یان دنبال  ی دانشـــجو مشـــاوره دنبـــال می شـــود، براســـاس خوداظهار
می کنیـــم کـــه قطعا ایـــن مدل، در داده های نهایی ســـهم قابل توجهی 
خواهـــد داشـــت.« او ادامه داد: »باید پیونـــدی میان داده های مرتبط 
یان با داده هایی که در اختیار  با مسائل آموزشی و تحصیلی دانشجو
مرکز مشـــاوره دانشـــگاه ها اســـت، برقرار شـــود. در همین راستا تلاش 

ن آموزشـــی بتوانیم از این  کردیـــم تـــا در زمان مســـئولیتم به عنوان معاو
 ... یزی های درسی و داده ها برای تغییر ســـرفصل های دروس، برنامه ر
یت این کار را نیز بـــه افراد متخصص در مرکز  اســـتفاده کنیـــم و مامور
آموزش دانشـــگاه ســـپردیم که درنهایت آن نتیجه ای که می خواستیم 
یم.«  را نتوانســـتیم از محـــل تلفیـــق ایـــن دو مـــدل داده بـــه دســـت آور
ن آموزشـــی اســـبق دانشـــگاه اصفهان با بیان اینکه به عنوان یک  معاو
یان از لحظ اموزشـــی سال به ســـال افت  معلم تصور می کنم دانشـــجو
کرده انـــد، اظهار داشـــت: »البته این مســـئله دلایـــل مختلفی هم دارد 
کـــه از جملـــه آن بـــه  انگیزه هـــا و ســـطح دانشـــی که آنهـــا در زمان ورود 
بـــه دانشـــگاه دارنـــد، برمی گـــردد. ما تحقیقات مرزدانشـــی هـــم انجام 
می دهیم، اما وقتی قرار اســـت این تحقیقات به مرحله عمل برســـد، 
برخـــی اتفاقـــات کـــه گویـــی خـــارج از اختیـــار همه نیز اســـت، باعث 
ی طولانی مدت برای اســـتفاده از  می شـــود تـــا نتوانیم یـــک هدف گذار
ی هم  نتایـــج آن تحقیقـــات داشـــته باشـــیم و قطعا در حـــوزه داده کاو

همین شـــرایط را شاهدیم.« 

ی  ی امری ضرور شاقول ادامه داد: »آنچه واضح است اینکه داده کاو
بـــرای دانشـــگاه های کشـــور اســـت، اما قطعـــا این مهم کافـــی نخواهد 
ی  بود، یعنی باید حتما به ســـمت اســـتفاده بیشـــتر و بهتر از داده کاو
کافی اســـت که وقتی افراد در ســـطح  یم نا یم اما از آن جهت می گو برو
یت هـــا تغییـــر کننـــد اســـتفاده از نتایـــج این داده ها هـــم بعضا از  مدیر
دســـتور کار شـــده و مسیر جدیدی جایگزین می شود. این گونه مسائل 
باعث می شـــود تا عملا مســـیرهای طی شـــده ناتمام باقی بماند، یعنی 
ی ها نیازمند  مـــا بیـــش از تحقیقات مرز دانش یا بهره مندی از داده کاو
آنیم که یکبار در کنار یکدیگر بنشینیم و بگوییم صلاحیت دانشگاه 
یادی  و آمـــوزش عالـــی، ایـــن نخواهـــد بود که سیاســـت ها با ســـرعت ز
تغییـــر کنـــد.« او افزود: »قطعا وقتی سیاســـت ها به ســـرعت تغییر کند 
ایـــن پالـــس را می دهـــد که گویـــی قرار نیســـت هیچ اتفاقـــی در عرصه 
ی در عرصه های  آمـــوزش عالی بیفتـــد درحالی که قطعا بایـــد داده کاو
ی اســـاتید  مختلف از کیفیت آموزشـــی، ســـلامت روحی و حتی رفتار
یم  یان داشـــته باشـــیم. نگاه کنید ما بعضا اســـتادی را دار و دانشـــجو

ی خوبی هم منتشـــر می کند امـــا در گروه نمی تواند  کـــه مقالات بســـیار
یان بگیرد، قطعا در این مســـائل  ارتباط خوبی با همکاران و دانشـــجو
ی های متناســـب به خود را داشـــته باشـــیم.« عضو  هـــم بایـــد داده کاو
هیئت علمی گروه فلسفه دانشگاه اصفهان بیان داشت: »برای نجات 
یرساخت های مورد نیاز  ی به ز وضعیت آموزشی باید در کنار داده کاو
از تجهیزات آزمایشـــگاهی و کارگاهی هم توجه شود و پیش بینی های 
لازم بـــرای تغییـــرات ایـــن حـــوزه در آینده هـــم صورت بگیـــرد. نه اینکه 
صرفـــا بگوییـــم به این حـــوزه بی توجه بود و توجه را به داده های موجود 
ی امر لازمی اســـت، اما  معطوف کرد. به عبارت دیگر هرچند داده کاو
نمی توان عوامل حیاتی دیگر در عرصه آموزشـــی دانشـــگاهی را نادیده 
، خود دانشگاهیان  گرفت؛ قطعا آب و هوای فضای دانشـــگاهی کشـــور
گر این افراد را  اعم از اســـاتید، دانشـــجو و کارشـــناس و کارمندانند و ا
بـــاب ملاحظـــات غیرشایســـتگی انتخاب کردیم نشـــان می دهد که از 
همان ابتدا مســـیر را کج دنبال کرده ایم و طبیعتا در چنین وضعیتی 
ی هم نمی توان انتظار داشت که به شرایط درست رسید.«  با داده کاو
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زهرا رمضانی – مرضیه قیاسی
گروه دانشگاه

تعداد دانشجویان بین الملل به ۶0 هزار نفر کاهش یافت؟
رئیس سازمان امور دانشجویان  درخصوص جذب دانشجویان بین المللی 
اظهار کرد: »قانونگذار ما را مکلف به جذب 3۲۰ هزار دانشـــجوی خارجی 
کـــرده اســـت، ازآنجاکه ایـــن عدد با توجه به زیرســـاخت ها و بودجه موجود 
بســـیار بالاســـت، بـــرای تحقق آن باید کمیت را فـــدای کیفیت کنیم.« وی 
ادامه داد: »در حال حاضر حدود 3۷ هزار دانشجوی بین المللی در وزارت 
علوم مشغول به تحصیلند که با مجموع دانشجویان بین المللی در وزارت 
بهداشت و دانشگاه آزاد این رقم به ۶۰ هزار نفر خواهد رسید، بنابراین برای 
تحقق 3۲۰ هزار دانشجوی خارجی ما باید هرساله حداقل ۵۰ هزار دانشجوی 
بین المللی جذب کنیم.« معاون وزیر علوم گفت: »با توجه به زیرساخت ها 
در خوابگاه های دانشجویی، اسکان این دانشجویان و تأمین رفاهیات آنها 
تکلیف بمالایطاق محسوب می شود.« حبیبا با بیان اینکه هدف تنها جذب 
دانشـــجوی بین المللی نیســـت، بلکه هدف اصلی تربیت سفیر و مبلغ در 
کشورهای دیگر است، اظهار کرد: »یکی از بهترین راه ها برای اینکه بتوانیم 
مبلغان خوبی را تربیت کنیم جذب دانشجوی بین المللی است.« رئیس 
ســـازمان امـــور دانشـــجویان ادامه داد: »امیدواریم بـــا تلاش های وزیر علوم، 
تحقیقـــات و فنـــاوری بتوانیم به بودجه مناســـبی برای تحقـــق جذب 3۲۰ 

دانشجوی بین المللی دست پیدا کنیم.«

۷۵0 میلیارد بودجه گرفتیم، ۷00 میلیارد حقوق می دهیم
سیدعلی محمد میرمحمدی میبدی، رئیس دانشگاه صنعتی اصفهان در 
گفت وگو با ایلنا به تأثیر چالش های بودجه ای آموزش عالی بر وضعیت این 
دانشگاه پرداخت و گفت: »بودجه های دانشگاه به شدت پایین است و بدنه 
اصلی بودجه دانشگاه ها چندین سال است که تغییر چندانی نکرده است. 
به عبارتی با رشـــد تورم، تغییر مؤثری در آن ایجاد نشـــده اســـت. ما هم اکنون 
با مشکل پرداخت حقوق مواجهیم. به طور دقیق ماهیانه ۴۰ میلیارد تومان 
فقط برای پرداخت حقوق اعضای هیئت علمی و کارکنان هزینه می کنیم. 
این مبلغ شامل حقوق افراد رسمی، آزمایشی و قراردادی و بدون احتساب 
کارکنان شـــرکتی اســـت، یعنی سالیانه حدود ۵۰۰ میلیارد تومان از بودجه  ما 
صرفاً به حقوق افراد اختصاص دارد. اگر حقوق شرکتی ها را نیز در نظر بگیریم، 
این مبلغ به نزدیک سالانه هفتصد میلیارد تومان افزایش می یابد.«وی افزود: 
»این درحالی است بودجه ای که مجلس محترم برای ما در نظر گرفته، ۷۵۰ 
میلیارد تومان است. در حال حاضر با این مبلغ به طور دقیق حقوق پرداخت 
می کنیم. حق التدریس و مســـائل پژوهشـــی نیز مطرح اســـت. خوشبختانه 
دانشگاه صنعتی اصفهان در سه سال گذشته که من توفیق خدمتگزاری 
پیدا کرده ام، بودجه های اختصاصی دانشگاه را از ۸۰ میلیارد تومان به ۴۰۰ 

میلیارد تومان رسانده ام.«

تحصیل دانشجوی خارجی از ۶۲ کشور در ایران
دبیر شورای آموزش پزشکی عمومی از برنامه وزارت بهداشت برای اعتباربخشی 
بخش هـــای تخصصی بـــرای اولین بار در دنیا و در ایران خبر داد و گفت: »این 
برنامه با کمک کشورهای منطقه و همکاری فدراسیون جهانی آموزش پزشکی 
در ایران پیاده سازی می شود.« بابک ثابت در گفت وگو با ایسنا ضمن بیان این 
مطلب تصریح کرد: »دبیرخانه پزشـــکی عمومی کشـــور در راستای برنامه های 
اعتباربخشی که تاییدیه های فدراسیون جهانی آموزش پزشکی را دارد دو کار 
مهم را پیش می برد؛ اول اینکه ما بتوانیم نقش خودمان را در کشورهای منطقه 
پررنگ تر کنیم و در اعتباربخشـــی برنامه های پزشـــکی عمومی آنها مشـــارکت 
کنیم.«وی ادامه داد: »دوم اینکه در بحث بین الملل در اعتباربخشی برنامه های 
آموزشی برای دانشجویان بین الملل وارد شدیم که در حال حاضر از ۶۲ کشور در 
ایران تحصیل می کنند، تا کیفیت آموزشی این دانشجویان ارتقا یابد؛ چراکه این 
دانشجویان سفیرانی اند که بعد از فارغ التحصیلی وضعیت آموزش ما را در کشور 
خود گزارش خواهند کرد.« دبیر شورای آموزش پزشکی عمومی خاطرنشان کرد: 
»کار دیگری که در معاونت آموزشی وزارت بهداشت دنبال می کنیم، این است 
که برای اعتباربخشی بخش های تخصصی برنامه ریزی کنیم تا برای اولین بار در 
دنیا استانداردهای لازم برای اعتباربخشی این بخش ها را به کمک کشورهای 
منطقه و همکاری فدراسیون جهانی آموزش پزشکی در ایران پیاده سازی کنیم.«


